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سامانه جامع روابط کار در ارس رونمایی شد
در راستای ارائه خدمات به جامعه کارگری و کارفرمایی محدوده منطقه آزاد ارس، 

از سامانه جامع روابط کار مدیریت کار و خدمات اشتغال ارس رونمایی شد.
به گزارش فرینا؛ مدیر کار و خدمات اشتغال این سازمان با اعلام این خبر گفت: این سامانه 
توس��ط کارشناس��ان مدیریت فناوری اطلاعات و تحول اداری این سازمان و در راستای ارائه 
خدمات به جامعه کارگری و کارفرمایی طراحی شده است و کارگران و کارفرمایان می توانند 
با در دس��ت داشتن مدارک هویتی و مراجعه به سامانه https://job.arasfz.ir، ضمن 
تشکیل پرونده, نام کاربری و رمز عبور منحصر به فرد خود را از طریق پیامک دریافت و برای 

ورود اطلاعات و انتخاب نوع خدمت و پیگیری آن به این سامانه مراجعه کنند.
میرحس��ین موسوی در خصوص خدمات پیش بینی شده و قابل ارائه در این سامانه گفت: 
در این سامانه حدود هشت خدمت در حوزه روابط کار، برای کارگران و کارفرمایان پیش بینی 
ش��ده است. در مرحله اول دو زیرسامانه »ثبت الکترونیکی دادخواست کارگران« و »پیگیری 
دادخواس��ت« راه اندازی شده است و علاوه بر آن صدور دادنامه، صدور اجراییه جهت اجرای 
رای، اعتراض به آرای صادره از هیات رس��یدگی نیز در این س��امانه فعال، قابل دسترس��ی و 

پیگیری می باشد.
بر اس��اس آخرین آمار ارائه شده، منطقه آزاد ارس با دارا بودن بیش از 522 واحد فعال در 
حوزه های صنعتی، کشاورزی، خدماتی و عمرانی، بازرگانی، انبارداری و تولیدی معدنی برای 

17 هزار و 569 نفر شغل ایجاد نموده است.

 استفاده از ظرفیت صداوسیما برای انعکاس
ظرفیت ها و توانمندی های ارس

در دیدار مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ارس و قائم مقام مدیر کل صدا و سیمای 
آذربایجان ش�رقی بر تعامل بیش�تر و انعکاس ظرفیت ه�ا و اقدامات و فعالیت های 

منطقه آزاد ارس تاکید شد.
به گزارش فرینا، محسن نریمان مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ارس در دیدار با سید محمد 
حس��ین آل هاش��م قائم مقام مدیر کل صدا و سیمای آذربایجان ش��رقی با تشریح اقدامات 
و طرح های توس��عه ای در حوزه های اقتصادی، زیربنایی، س��رمایه گذاری وگردش��گری از 
همراهی صداو سیمای استان در انعکاس اخبار و رویدادهای منطقه تقدیر کرد و اظهار داشت: 
در س��الیان اخیر در حوزه رشد ش��اخص های اقتصادی و توسعه زیرساخت ها دستاوردهای 
مطلوبی داشته ایم و معتقدیم ضمن استقبال از نقدهای دلسوزانه می بایست در حوزه تولید 
محتوا و نش��ر اخبار و مزیت های مناطق آزاد در س��طح ملی و بین المللی اقدامات گسترده 

تری انجام داد.
محسن نریمان ضمن استقبال از پیشنهادات صدا و سیمای استان اظهار کرد: نقش صدا و 
سیمای استان در انعکاس ظرفیت ها و فعالیت های ارس موثر و ستودنی است و همراهی و 
همکاری صدا و سیما در عرصه اطلاع رسانی میتواند تحقق اهداف و چشم انداز منطقه آزاد 
ارس را تس��هیل نماید از اینرو از تعامل هرچه بیشتر صدا و سیما در جهت معرفی و انعکاس 

ظرفیت ها و دستاوردهای ارس و فعالین اقتصادی آن استقبال می کنیم.
قائم مقام مدیر کل صدا و سیمای آذربایجان شرقی نیز در این دیدار ضمن تقدیر از حضور 
فعال س��ازمان منطقه آزاد ارس در برنامه های صدا و سیمای آذربایجان شرقی  گفت: تعامل 
و همکاری خوبی از سوی سازمان در راستای تهیه و تولید برنامه  های مختلف جهت معرفی 
ظرفیت ها، پتانس��یل ها و دغدغه های تولیدکنندگان با صدا و س��یمای استان انجام گرفته 

است که قابل تقدیر است و امیدوارم این روند ادامه داشته باشد.
سید محمد حسین آل هاشم با اشاره به تحولات مثبت صورت گرفته در منطقه آزاد ارس 
در سالیان اخیر تصریح کرد: فعالیت های توسعه ای مناسب و رشد خوبی را در سالهای اخیر 
در ارس ش��اهدیم و برای اطلاع رسانی و انعکاس توانمندی ها و اقدامات انجام گرفته در این 

منطقه و تبیین نقش و جایگاه منطقه آزاد ارس آمادگی داریم.
گفتنی اس��ت؛ در این جلس��ه مدیر تولید و برنامه ریزی صدا و سیمای آذربایجان شرقی و 
معاونین و مدیران سازمان منطقه آزاد ارس نیز حضور داشتند و در خصوص توسعه همکاری 
ها، هم افزایی ظرفیت ها و تولیدات مش��ترک رسانه ای و تلویزیونی جهت معرفی توانمندی 
های ارس به منظور رش��د حضور س��رمایه گذاران داخلی و خارجی و تحقق چشم انداز این 

منطقه گفتگو شد.

برگزاری پنجمین میز خدمت در سازمان منطقه آزاد اروند
پنجمی�ن میز خدمت و ارتب�اط مردمی با حضور مدیرعامل س�ازمان منطقه آزاد 

اروند، برگزار شد.
ب��ه گزارش فرینا، پنجمین میز خدمت با حضور محمدرضا اس��کندری مدیرعامل، اعضای 
هیأت مدیره، معاونین و مدیران س��ازمان منطقه آزاد اروند در راستای رسیدگی به مشکلات 
مردم منطقه برگزار و شهروندان همچون هفته های گذشته مشکلات و درخواست های خود 

را مطرح کردند.
میز خدمت ارتباط چهره به چهره مسئولین سازمان منطقه آزاد اروند در دولت جدید است 

که برای پنجمین هفته متوالی در محل سالن همایش های این سازمان برقرار گردید.

مدیرعامل سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی:

 انهدام کالا های سازمان اموال تملیکی،
۳۰۰ درصد افزایش یافت

ظرفیت انهدام کالا های موجود در س�ازمان اموال تملیکی، طی سه ماه گذشته تا 
۳۰۰ درصد افزایش یافته است.

باشگاه خبرنگاران جوان، اجتهادی گفت: بسیاری از کالا های منهدم شده در صورت اقدام و 
صدور به موقع رای، امکان بازگشت به چرخه  مصرف را داشتند. ۲۳۰ درصد از کالا هایی که 

رای برائت گرفتند، برگشت داده شده اند.  
آبان ماه امس��ال، دس��تور رسیدگی س��ریع به کالا ها و انبار های این سازمان در پی بازدید 

رئیس قوه قضائیه و وزیر اقتصاد از انبار ها داده شد.  
امکان رویت کالا های مزایده الکترونیک ش��ماره ۲۵۴ س��ازمان ام��وال تملیکی از ۴ تا ۱۰ 
بهمن ماه در تمام نمایندگی های س��ازمان در سراسر کشور وجود دارد. رمزگشایی آن ها نیز 

در تاریخ ۱۲ بهمن ماه آغاز می شود.  
انواع خودرو، موتور سیکلت اوراقی، موبایل و ... از جمله کالا های عرضه شده در این مزایده 

هستند.  

عضو اتاق بازرگانی تهران پاسخ داد

در حادثه بهبهان چرا ایربگ ها باز نشد؟
عض�و هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی ته�ران می گوید در حادثه بهبهان و چرایی 
عمل نکردن ایربگ ها باید عوامل مختلفی بررسی شده و نتیجه پس از بررسی های 

کارشناسی اعلام شود.
محمدرضا نجفی منش در گفت و گو با ایس��نا، اظهار کرد: اینکه ما به ش��کل کلی و بدون 
انجام بررسی های دقیق، در یک حادثه اعلام کنیم که تقصیر با فلان دستگاه یا شرکت یا نهاد 
اس��ت، قطعا از واقعیت به دور اس��ت. در تصادفی مشابه با حادثه بهبهان باید به شکل دقیق 
مشخص شود که این حادثه چرا رخ داده و دلیل افزایش تلفات و هزینه های جانبی چه بوده 
است؟ از این رو به نظر می رسد تصمیم گیران و کارشناسان برای ارائه یک صحبت دقیق باید 

در انتظار مشخص شدن نتایج کار باشند.
وی با بیان اینکه هر شرکت، نهاد یا فردی که مسئول این حادثه شناسایی شد، باید تبعات 
آن را بپذیرد، بیان کرد: اینکه خودروهای حاضر در تصادف چه بوده اند، چند سال از عمر آنها 
می گذش��ته، شرایط فنی و ایمنی آنها چگونه بوده است و فرایند تولید آنها چطور طی شده، 

مسائلی است که باید به شکل دقیق به آنها پرداخت.
رییس انجمن صنایع همگن قطعه س��ازان در پاس��خ به این س��وال که آیا باز نشدن ایربگ 
خودروها عامل تش��دید تبعات این تصادف بوده، توضی��ح داد: در بحث درباره ایربگ ما باید 
س��ه محور مقدماتی را مدنظر قرار دهیم. نخست آنکه باید مشخص شود، اساسا چه تعداد از 
خودروه��ای حاضر در صحنه تصادف به ایربگ مجهز بوده اند و چه تعداد ایربگ نداش��ته اند. 
موضوع دوم این است که نوع تصادف چگونه بوده؟ ایربگ به این شکل تعریف می شود که اگر 
تصادفی از جلو رخ داد باز شود و بعضا به ضرباتی از عقب وارد می شود حساس نیست و این 
فن آوری است که در خودروهای جدید به آنها توجه می شود. موضوع سوم نیز این است که 
با توجه به اینکه باز شدن ایربگ برای صاحبان خودرو هزینه هایی دارد، برخی افراد به شکل 
عمدی میزان حساسیت آن را پایین می آورند و همین موضوع باعث می شود در حوادث این 

چنینی ایربگ کار نکند.

رییس اسبق کانون صرافان گفت: پاسخ مثبت 
در بازار س�رمایه به مذاکرات داده ش�ده است؛ 
همین که قیمت ارز بالا نمی رود و متوقف ش�ده 

است، خوشبینی به بازار را نشان می دهد.
به گ��زارش خبرآنلای��ن، قیمت دلار در ب��ازار ارز 
همچنان تحت تاثیر اخبار مذاکرات برجامی وین در 
شرایط نزولی به سر می برد. دلار بر مبنای تازه ترین 
آمارها به زیر مرز ۲۸ هزار تومان هم آمد و در حدود 
۲۷ هزار و ۸۰۰ توم��ان در بازار قیمت دارد. در این 
شرایط، بازار ارز فعلا متاثر از اخبار برجامی با حضور 
فروش��ندگان فعال است، اما خریداران هم در انتظار 

و کمین نشسته اند.
نرخ دلار در دی ماه چقدر ریخت؟

بررس��ی ها نشان می دهد در دی ماه قیمت دلار در 
بازار آزاد تهران کاهش قابل توجهی داش��ته اس��ت. 
در ۱۰ روز آغازین دی ماه که کارشناس��ان بازار ارز 
از آن ب��ا عنوان بازه ثبات ی��اد می کنند، نرخ دلار از 
سطح قیمتی ۳۰ هزار و ۱۵۰ تومان به رقم ۲۹ هزار 
و ۷۵۰ تومان رس��ید، اما با شروع روزهای میانی ماه 
و با انتش��ار اخبار مثب��ت در زمینه مذاکرات ایران و 
گ��روه ۱+ ۴ و همچنین اخباری مبنی بر تقویت بازار 
ارز توس��ط بازارساز، نمودار قیمتی شاخص ارز شیب 
تندی به خود گرفت و دلار ش��اهد کاهش قیمت از 
سطح ۲۹ هزار و ۷۵۰ تومان تا رقم ۲۷ هزار و ۷۰۰ 
تومان بود. بر همین اساس، در روزهای پایانی دی ماه 
س��ال جاری دلار در محدوده ۲۷ هزار و ۶۰۰ تا ۲۷ 

هزار و  ۹۰۰ تومان به کار خود پایان داد.
برخ��ی از تحلیلگران، روند کاهش��ی نرخ ارز را در 
نتیج��ه انتظارات مثبت جامعه و بازار از چش��م انداز 
سیاس��ت خارجی کش��ور عنوان می کن��د. این گروه 
معتقدن��د در ص��ورت ادامه انتش��ار اخب��ار مثبت و 
نزدیک ترشدن به حصول توافق جدید، بازار ارز تهران 
در ماه های آتی می تواند ش��اهد ریزش های بیشتری 

نیز باشد.
از ط��رف دیگ��ر، س��خنانی مبن��ی بر آزاد ش��دن 

بدهی ه��ای میلی��ارد دلاری بلوکه ش��ده ای��ران در 
کش��ورهای عراق و کره و همچنین س��خنان رییس 
کل بانک مرکزی مبن��ی بر بهبود اوضاع بازار ارز در 
ماه های آتی س��بب شده احتمال افزایش عرضه دلار 
در ب��ازار تهران افزایش یابد؛ که این امر خود س��بب 
کاهش قیمت تا رس��یدن به س��طح تعادلی عرضه و 
تقاض��ای ب��ازار در بازه زمانی طولان��ی مدت خواهد 

شد.
سطح کاهشی قیمت ارز تا کجا ادامه دارد؟

در این ش��رایط، این س��وال مطرح است که سطح 
کاهش��ی قیمت ارز تا کجا ادام��ه داد و تا چه اندازه 
تواف��ق وی��ن باع��ث گش��ایش اقتصادی می ش��ود؟ 
علی اصغ��ر س��میعی زفرقندی، رییس اس��بق کانون 
صرافان در گفت وگو با خبرگزاری خبرآنلاین در این 
خصوص می گوید: پاس��خ مثبت در بازار س��رمایه به 
مذاکرات داده ش��ده اس��ت؛ همین که قیمت ارز بالا 
نمی رود و متوقف ش��ده اس��ت، خوشبینی به بازار را 

نشان می دهد.
وی می افزاید: مردم تص��ور می کنند بعد از توافق، 
سیاست های ارزپاشی شروع می شود و قیمت ها پایین 
می آید. به همین دلیل خریداران دست نگه داشته اند 
و فروشندگان هم در بازار حضور دارند. در عین حال، 

بانک مرکزی هم تزریق ارز را ادامه می دهد.
رییس اس��بق کانون صرافان تصریح می کند: اینها 
باعث شده قیمت ارز مقداری پایین تر از سابق بیاید. 
ن��رخ دلار بالای ۳۰ هزار تومان بود و الان حدود ۲۷ 
هزار تومان اس��ت. این طور نگه داشتن فنر قیمت ارز 

صحیح نیست.
س��میعی متذکر می ش��ود: در رابطه ب��ا این که آیا 
توافق موجود باعث گش��ایش اقتصاد می ش��ود، باید 
گفت توافق باعث برداشته شدن بسیاری از تحریم ها 
و آزادش��دن اموال مردم ایران می ش��ود و کشور در 
عرص��ه تجارت جهانی از ظرفیت های خود اس��تفاده 
می کند، ولی این که آزاد ش��دن پول ه��ا و تجارت و 

ف��روش نفت برای ما و سرازیرش��دن دلارهای نفتی 
به بانک مرکزی چقدر به نفع اقتصاد کش��ور اس��ت، 

مساله دیگری است.
وی می گوی��د: پ��ول اصولا چیز خوبی اس��ت و در 
قرآن هم به عنوان خیر یاد شده است. وقتی پول های 
بلوکه ش��ده و ارز نفتی ما آزاد می ش��ود، خیری در 
آن اس��ت اگر به نحو حساب ش��ده مصرف شود و با 
این پولها به س��اختن زیرس��اخت اقدام شود، خیلی 

خوب است
رییس اسبق کانون صرافان عنوان می کند: این که 
بتوانیم کارخانه ها را بس��ازیم و فعال شود و کارگران 
شاغل ش��وند، امر مبارکی اس��ت، ولی اگر درآمد را 
ص��رف ارزان ک��ردن ارز کنی��م، واردات را به صرفه 
می کنی��م، زیر پ��ای تولید خالی می ش��ود، افزایش 
بیکاری اتف��اق می افتد و با تزری��ق نقدینگی ارزی، 

فاصله طبقاتی زیاد خواهد شد.
سمیعی ادامه می دهد: با تورم های بالا اگر بخواهیم 
قیم��ت ارز را کنترل کنیم، امر صحیحی نیس��ت. با 
سیس��تم چند نرخی به فساد دامن می زنیم و ثروت 
کشور را صرف ظاهرسازی و بزک می کنیم. اگر قرار 
است این کارها را کنیم، همان بهتر است که بی پول 

باشیم و واردات بی رویه نکنیم.
وی تصری��ح می کند: اگ��ر برجام باعث گش��ایش 
اقتصادی ش��ود، درآمده��ای ارزی بای��د در اختیار 
کارآفرینان قرار گیرد و سوبسید به بهداشت و درمان 

و آموزش داده شود.
رییس اس��بق کانون صرافان متذکر می ش��ود: اگر 
کسی می خواهد مسافرت برود، پولش را باید از جیب 
خودش بدهد. جایز نیس��ت در این جا از جیب مردم 
سوبسید داده شود. اقتصاد باید بدون دستکاری اداره 
ش��ود. دخالت های دولت نبای��د افزایش یابد؛ چراکه 
مسلما دستکاری قیمت به نفع اقتصاد کشور نیست.

س��میعی تاکی��د می کن��د: م��ا اگ��ر علامت ها را 
دس��تکاری و غیرواقعی کنیم، باع��ث گمراهی مردم 

و فعالان اقتصادی می شود.

عضو کمیس�یون برنام�ه و بودجه مجلس گفت: بس�ته ۱۰بندی 
حمایت از بورس هنوز به مجلس ارسال نشده است.

احسان ارکانی عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی 
با اشاره به ارسال نش��دن بسته موسوم به »1۰بندی« به مجلس، عنوان 
کرد: دیگر بعید است سازمان برنامه بسته ای را به مجلس ارسال کند چرا 
که در حال حاضر تبصره ها در کمیس��یون تلفیق در حال بررسی است تا 

به زودی نهایی شده و به صحن ارسال شود.

وی اف��زود: در واق��ع دیگ��ر فرص��ت قانونی ارس��ال اصلاحی��ه جدید 
 در لایح��ه بودج��ه باقی نمانده ک��ه دولت بخواهد اقدامی در این راس��تا 

انجام دهد.
نماینده مردم نیش��ابور در مجلس ش��ورای اس��لامی با اشاره به فضای 
غال��ب در بی��ن نماین��دگان، در قب��ال بازار س��رمایه به اقتص��اد آنلاین 
گف��ت: برداش��ت من این اس��ت ک��ه نمایندگان ب��ا توجه به اش��راف و 
اطلاع کاملی که نس��بت به مش��کلات بورس دارن��د، می توان پیش بینی 

ک��رد که اگر هم بس��ته ای برای حمایت از بورس ب��ه مجلس بیاید قطعا 
 مورد حمای��ت نمایندگان قرار خواهد گرفت و ب��ه احتمال زیاد تصویب 

می شود.
ارکانی در پایان خاطرنشان کرد: نباید فراموش کرد که مردم عادی در 
بورس متحمل ضرر و زیان کلانی ش��ده اند و از همین رو هر طرحی که 
بتواند زمینه ساز تقویت بورس شود در مجلس رای آورده و حمایت اغلب 

نمایندگان را در پی خواهد داشت.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس؛

بسته حمایت از بورس به مجلس نرسید 

خصوصی س�ازی و نحوه واگ�ذاری برخی بنگاه ه�ای اقتصادی 
دولتی در سال های اخیر به یکی از چالش های اقتصادی و اجتماعی 
تبدیل ش�ده که بارها نمونه های آن مش�اهده شده است؛ یکی از 
این واگذاری های جنجالی مربوط به ش�رکت فروشگاه زنجیره ای 

رفاه به بخش خصوصی است که شبیه ماجرای هفت تپه است.
به گزارش ایرنا، س��هام فروش��گاه رفاه به عنوان یک شرکت دولتی در 
اختیار بانک های ملی، صادرات، ملت، تجارت، س��په و س��ازمان زمین و 
مسکن، بیمه ایران، بیمه مرکزی، شهرداری تهران و برخی شهرداری های 

کلان شهرها قرار داشت.
فروش��گاه رفاه به عنوان یکی از بزرگ ترین و باسابقه ترین فروشگاه های 

زنجیره ای کشور، از سال 1۳7۴، تأسیس و راه اندازی شد.
بیش از 62 درصد س��هام رفاه در س��ال های 9۴ و 95 در یک واگذاری 
جنجالی به دو ش��رکت س��هامی خاص با نام های »سپهر نوید آفرین« و 
»بازتاب س��هام توس« واگذار شد که اس��ناد و تخلفات این واگذاری در 

همان زمان منتشر شد.
در حال حاضر علاوه بر 2 شرکت فوق، شهرداری برخی شهرها از جمله 
تهران در کنار ش��رکت بیمه ایران، س��ازمان ملی زمین و مس��کن و سه 

شرکت دیگر سهامداران اصلی فروشگاه رفاه هستند.
2۰ درصد س��هام فروشگاه رفاه در دو ماه بهمن و اسفندماه سال 95 با 
قیمت حدود 1۴5 میلیارد تومان به صورت اقس��اط و در روز 2۳ فرودین 
ماه س��ال 96 بیش از ۴2 درصد دیگر از سهام آن به قیمت ۳2۰ میلیارد 

تومان به فروش رسیده بود.

»س��پهر نوید آفرین« توانس��ت در بهمن 1۳95، ده درصد سهام رفاه 
را از بانک ملت و یک ماه بعد در اس��فند 1۳95، 9/۴7 درصد س��هام این 
فروش��گاه را از بانک تجارت جمع��اً با مبلغ تقریب��اً 1۴5 میلیارد تومان 
خری��داری کند، به طوری که 2۰ درصد س��هام رفاه به جریانی خاص از 

واردکنندگان برنج واگذار شد.
ش��رکت خصوصی »بازتاب سهام توس« نیز از ش��رکت های متعددی 
تش��کیل ش��ده بود ک��ه زیرمجموعه »گ��روه مالی صدر پارس« اس��ت. 
شرکت های تشکیل دهنده »بازتاب سهام توس« همگی همان شرکت های 
تش��کیل دهنده »شرکت عمران و توسعه صدر پارس« بودند که بعدها به 

»گروه مالی صدر پارس« معروف شدند.
»گروه مالی صدر پارس« با وزارت »عباس آخوندی« در دولت یازدهم 
و دوازدهم بیش از پیش ش��ناخته ش��د. وقتی رس��انه ها نام شرکت های 

منتسب به آقای وزیر، دوستان و آقازاده هایش را منتشر کردند، نام »گروه 
مال��ی صدر پارس« هم به چش��م می خورد. در این گروه مالی می ش��ود 
تقریباً فهرس��ت کاملی از اطرافیان از مشاور وزیر گرفته تا برخی بستگان 

»عباس آخوندی« در وزارت راه و شهرسازی را دید.
درس��ت در همان ایامی کار واگذاری 2۰ درصدی سهام رفاه به »سپهر 
نوید آفرین« تازه به اتمام رسیده بود که تقریباً یک ماه پس از آن »بازتاب 
سهام توس« خرید ۴2 درصدی سهام رفاه را با نام »دانایان پارس« قطعی 

کرده بود.
ب��ا این حس��اب در اقدامی از پیش برنامه ریزی ش��ده س��هام ش��رکت 
فروش��گاه های زنجیره ای رفاه در پوشش دو شرکت کاغذی به یک گروه 
واگذار ش��ده بود. واگذاری ۴2 درصدی سهام رفاه در حالی چهار شرکت 
متقاضی خرید داشت که دو خریدار انصراف دادند و رقابت بین »شرکت 
صنایع غذای��ی آوازه« و »دانای��ان پارس« )از ش��رکت های تابعه بازتاب 
سهام توس( باقی ماند که این رقابت کاملًا صوری بود چراکه اندکی بعد 

مشخص شد، این دو مجموعه در اختیار یک نفر قرار دارد.
پس از واگذاری، دو شرکت »سپهر نوید آفرین« و »بازتاب سهام توس« 
صاحبان اکثریت سهام فروش��گاه های زنجیره ای رفاه هستند که شرکت 
»س��پهر نوید آفرین« در اسناد منتشر شده توسط روزنامه رسمی کشور 
متعلق به خانواده ای اس��ت که بیش��تر از نام خانوادگی شان با نام تجاری 
»آوازه« ش��ناخته می ش��وند. ش��رکتی که تا مدت ها به اسم برنج ایرانی، 
برنج های هندی و پاکس��تانی را وارد می ک��رد و در بازار داخل به فروش 

می رساند.

بلاتکلیفی فروشگاه رفاه؛ ۴ سال پس از واگذاری مشکوک

پیش بینی قیمت دلار پس از توافق وین
تحلیل رییس اسبق کانون صرافان از بازگشت خوش بینی به بازار ارز

مقام مسئول در سازمان بنادر:

کانال ترانزیتی روسیه - ایران -هند احیا می شود 
کارشناس حوزه بین الملل انرژی :

قرارداد آذربایجان با ترکیه و بازاری که ایران بازیگری نمی کند
مدی�ر کل امور بندری س�ازمان بنادر و دریان�وردی اظهار 
داشت: بر اس�اس توافقات انجام ش�ده با روسیه یک فروند 
کش�تی رو-رو روسی در چندین مرحله وارد بندر انزلی شد 
و محصولات کشاورزی ایران را با تریلرهای یخچالی تا روسیه 

حمل کرد.
روانبخش بهزادی��ان در گفت وگو با ایلنا درباره زمینه های افزایش 
تبادل کالا بین ایران و روسیه از طریق بنادر شمالی کشور با توجه به 
مذاکرات جدید سران دو کشور، اظهار داشت: با توجه به سفر ریاست 
جمهوری اسلامی ایران به روسیه اگر مذاکرات در حال انجام به اجرا 
برسد، می توانیم دالان ترانزیتی روسیه - ایران- هند را تقویت و احیا کنیم. در این صورت، ارتباطی که بین جنوبِ 
شرق و شمال ایران برقرار می شود، می تواند افزایش عملکرد بنادر جنوبی کشورمان را هم در چابهار و بندرعباس 
به دنبال داشته باشد.  وی افزود: البته این اقدام مستلزم آن است که پسکرانه های بنادر به ویژه بنادر شمالی و بندر 
چابهار از نظر دسترسی به زیرساخت های ریل و جاده ارتقا یابد و تکمیل شود. در این صورت است که با توافق روسیه 
می توانیم شاهد رشد جابه جایی کالاهای ترانزیتی از مسیر هند- چابهار- بنادر شمالی به کشورهای آسیای میانه و 
روسیه باشیم. مدیر کل امور بندری سازمان بنادر و دریانوردی با اشاره به مذکرات انجام شده با هند و روسیه برای 
تبادل گندم بین آن دو کشور از طریق ایران گفت: گندم روسیه می تواند از مسیر ایران به هندی برسد و همچنین 
مسیر انتقال ذغال سنگ بین هند و روسیه هم می تواند ایران باشد. بهزادیان تاکید کرد: افزایش عبور محمولات 
ترانزیتی بین روسیه و کشورهای حاشیه خلیج فارس و هند مستلزم تکمیل کریدورهای ریلی در ایران است. مسیری 
می تواند برای کشورهای صاحب کالا مزیت ترانزیتی داشته باشد که به صرفه بوده و هزینه های حمل را نسبت به 
سایر مسیرها کاهش دهد. برای تحقق افزایش تبادل کالا بین بنادر روسیه- ایران-هند باید سرعت حمل با قطارهای 
باری هم افزایش یابد. وی با اشاره به ظرفیت ناوگان دریای ایران در خزر گفت: تناژ ناوگان فعال در بنادرخزر پایین  
است و باید بتوانید ظرفیت موجود را افزایش دهیم به ویژه در بخش کشتی های رو -رو و افزایش ناوگان حمل کانتینر 
یخچالی میزان انتقال مواد کشاورزی به روسیه را افزایش دهیم. مدیر کل امور بندری سازمان بنادر و دریانوردی افزود 
: در حال حاضر بخش عمده گندم های وارداتی از کشور روسیه از بنادر شمالی کشورمان جابجا می شوند و بخش 
عمده ای از فعالیت ما در بنادر شمالی به تبادل کالا با روسیه برمی گردد به ویژه در بخش های غلات و محصولات 
کشاورزی. مدیر کل امور بندری سازمان بنادر و دریانوردی ادامه داد: روسیه می تواند از مسیر نزدیک تری ما را به 

چین متصل سازد و این مزیت را نمی توان نادیده گرفت.

یک کارش�ناس حوزه بین الملل انرژی گفت: زمانی سوئیس 
پیشنهاد داده بود که 2۰ میلیارد دلار سرمایه گذاری می کند تا 
یک خط لوله گازی از ایران به اروپا ببرند، اما روسیه در نظر دارد 

به هر قیمتی گلوگاه گاز اروپا را در دست خودش داشته باشد.
علی اصغ��ر زرگر در گفت وگو با ایلنا، درباره ق��رارداد گازی ترکیه و 
آذربایجان و تاثیر آن بر پروژه های گازی ایران اظهار داشت: در ائتلاف 
و توافقی که بین ترکیه و آذربایجان در جنگ ارمنس��تان و آذربایجان 
بوجود آمد، دالان ترانزتی بین ترکیه و آذربایجان شکل گرفت که هدف 
صرفا تجارت زمینی نبوده بلکه یک استراتژی کلی داشتند که ترکیه 

به آذربایجان متصل شود و از طریق دریای خزر به ترکمنستان نیز وصل شود و در صورت احداث خط لوله کنترل آن 
در دست دو کشور باشد، این مسئله دالان ترانزیتی را احیا می کند و به نوعی تغییر مرزها خواهد بود.  وی در ادامه با 
بیان اینکه ما به عنوان دارنده بزرگترین منابع گازی دنیا بعد از روسیه بزرگترین صادرکننده نیستیم، افزود: کشور ما 
پهناور است و بیش از 8۴ میلیون نفر جمعیت دارد و نحوه استفاده از گاز معقول نیست، به طوری که به اندازه کشور 
یک میلیاردی هندوستان و کل اتحادیه اروپا گاز را داخل کشور مصرف می کنیم و با توجه به مصرف بالای گاز نه تنها 
تولیدکننده، صادرکننده مطمئنی هم نیستیم که به مشتریان طبق تعهد گاز صادر کنیم.  این کارشناس حوزه بین الملل 
انرژی تصریح کرد: مثلا ما به مشتریان غربی مثل ترکیه و عراق و یا اگر خط لوله شرق احداث شود، نمی توانیم صادرات 
مطمئنی داشته باشیم و با توجه به اینکه سرمایه گذاری ما در این حوزه خیلی کم بوده و گاهی تولید برای مصارف داخلی 
کافی نیست، خیلی از مشتریان دنبال منابع دیگری می گردند، مثلا شاهدیم که خط لوله از ماورای خزر و آسیای مرکزی 
به افغانستان، پاکستان و هند در حال احداث است، در حالی که ایران راحت تر می توانست این کشورها را تغذیه کند و 
گاز بفروشد.  وی تاکید کرد: بنابراین اولین اقدام اینکه باید روی منابع گازی در شمال و جنوب و جزایر سرمایه گذاری 
عمده انجام دهیم و بعنوان منبع مطمئن تولید و فروش گاز به دنیا معرفی شویم و یا تکنولوژی حمل و صادرات گاز به 
نقاط دورتر را به صورت ال ان جی داشته باشیم. زرگر در ادامه با اشاره به امکان همکاری گازی ایران و روسیه گفت: زمانی 
سازمانی مانند اوپک برای تولید و صادرکنندگان گاز نیز تشکیل شد ولی تشکیل این سازمان برای کشوری مانند ما که 
منبع تولید و صادرات گاز نیستیم، مهم نیست در ضمن روسیه انحصار فروش گاز به اروپا دارد و دو خط عمده گاز این 
کش��ور از ش��مال خزر و اوکراین به اروپا می رود و در نظر ندارد که اجازه دهد ایران این انحصار را بشکند و حتی برخی 
معتقدند یکی از مواردی که روسیه در توافق برجام کارشکنی می کند این است که اجازه ندهد در محیط آرام و بدون 

تنش اروپا بتواند با خط لوله دیگری از طریق ایران گاز مورد نیاز خود را تامین کند. 


